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2014 PUBLIC EXAMINATION

Heritage Chinese (Mandarin)
Reading Time: 10 minutes

Working Time: 2 hours and 30 minutes

• You have 10 minutes to read all the papers and to familiarise yourself with the requirements
of the questions. You MUST NOT write during this time.

• Monolingual and/or bilingual printed dictionaries may be consulted during the reading time
and also during the examination.

• Print character dictionaries may be consulted during reading time and also during the
examination.

Section 1: Responding to texts (50 marks)

Instructions to Students

1. This section will take approximately 1 hour and 45 minutes.

2. Write all your answers to the questions in Section 1 in this booklet using black or blue pen. Space
is provided for you to make notes.

3. You must answer ALL questions.

4. Answer in ENGLISH or in CHINESE as required.

5. Write your student/registration number and the centre number (if required) on the front cover of
this booklet.

6. This question booklet will be collected at the end of the examination.



BLANK PAGE

– 2 –



Section 1: Responding to texts

50 marks
Attempt Questions 1–6

In Section 1, there are THREE aural texts – Text 1, Text 2 and Text 3A.

To listen to the aural texts, play the CD labelled 2014 HSC Heritage Chinese (Mandarin) examination.

The CD contains FOUR tracks:
Track 1 – Introduction and Familiarisation text
Track 2 – Text 1
Track 3 – Text 2
Track 4 – Text 3A

After you have listened to the Introduction and Familiarisation text, pause the CD until you are ready
to listen to Text 1.

You may listen to each of the texts more than once, and you may make notes as you listen.

When you have answered Questions 1, 2 and 3 in the examination booklet, stop the CD, and remove
your headphones.

You may then continue with the rest of the examination.

In your answers to Section 1, you will be assessed on how well you:

• summarise and/or synthesise information and ideas from texts

• infer points of view, opinions and attitudes

• respond personally and critically to texts

• analyse the way in which culture and identity are expressed

• communicate relevant information and ideas in either comprehensible CHINESE or
ENGLISH as required

• create texts in a variety of forms appropriate to a range of contexts, purposes and audiences

• demonstrate control of a range of language structures and vocabulary in CHINESE
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Marks

You may make notes in this space.

Question 1 (4 marks)

LISTEN to Text 1 (Track 2). Pause the CD and then answer the questions that follow.

1 (a) 哪兩種人在慶祝西方節日中收益最大？選出一個正確的答案。 1

Which two groups of people benefit most from celebrating Western festivals?

Tick ONE box.

(A) 情人和家人

(B) 年輕人和情人

(C) 家人和商人

(D) 年輕人和商人

1 (b) 中國人通過哪些方式了解西方節日？字數要求大約 60個漢字。 3

How are people in China learning about Western festivals? Write approximately
60 characters in CHINESE.



Question 2 (6 marks)

LISTEN to Text 2 (Track 3). Pause the CD and then answer the question that follows.

2. 聽了這個廣播後，完成以下這封寫給你的朋友小李的電子郵件，對這
個廣告做一個概括。字數要求大約 120個漢字。

You have heard the radio announcement. Complete this email to your friend Lee,
summarising the announcement. Write approximately 120 characters in CHINESE.

6

小李，

昨晚我在廣播上聽到一個信息，我知道你想在信息技術方面

找工作，所以我想把這個信息告訴你。

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________
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_________________________________________________________________________

_________________________________________________________________________
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You may make notes in this space.
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You may make notes in this space.

Question 3 (8 marks)

LISTEN to Text 3A (Track 4). Pause the CD, READ Text 3B and then answer the qu
that follows.

Text 3B – Advertisement

地球需要你 !

清潔家園

請加入十二月一日的清潔日活動。在你附近的
街道、公園、河流和沙灘，清理垃圾。還可以
捐款支持中國整治河流污染項目。

我們的地球村將變得更美麗

3. 寫一篇日記反映出環境被破壞的原因，和你可以如何參與全球性的
環境保護的活動。你的答案應引用 3A和 3B的內容。字數要求大約
150個漢字。

Write a diary entry reflecting on the causes of environmental damage and the ways in
which you can help to protect the environment globally. In your answer, refer to
Texts 3A and 3B. Write approximately 150 characters in CHINESE.

8

Question 3 continues on page 7
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Question 3 (continued)
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End of Question 3

You may make notes in this space.
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Question 4 (10 marks)

READ Texts 4A and 4B and then answer the question that follows.

Text 4A – Diary entry

我該怎麼辦？太難過！太憤怒了！

我兒子，才 12年級，卻打算搬出去，租房子跟
女朋友一起住。我太失望了！簡直像世界末日！我
質問他：“你怎麼敢？你說什麼？你還有腦子嗎？”

我淚如雨下，他怎能這麼對待我和他父親？我們
都是受過教育，有面子的人。如果親戚朋友知道了，
我們的臉往哪兒放？不如殺了我們！

年輕人不結婚絕不能住在一起。他這樣做太不該
了，怎麼能這麼做？讓我們怎麼面對親戚朋友？

Text 4B – Blog

A A http://www.

昨夜我跟媽媽大吵一架，我說明年上大學後要跟女朋友
同居。她非常生氣，跟我大叫。

請大家在博客評評理。

我覺得同居是個好主意，30－40%的大學生都這樣做，
共同分擔費用，每週可省 500元。

調查顯示，70%以上的年輕人不贊同父母的觀念。老媽
說在親朋面前會丟面子。李叔叔 28歲結婚前倒是沒同居，
哈，你看，怎麼樣？不到六個月就離了。

老一代人一聽到“同居”這個詞兒，就像吃飯時咬到一粒
沙子。年輕人的想法何時才能得到社會的認可？

｜轉發｜收藏｜評論｜

Question 4 continues on page 9
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Marks
Question 4 (continued)

How are the different opinions reflected in these two texts? In your answer, refer to the
content and language features used. Write approximately 200 words in ENGLISH.

4. 兩篇文章如何反映了不同的觀念？從內容和語言技巧方面來回答，字
數要求大約 200個英文字。

10

End of Question 4
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Question 5 (10 marks)

READ Texts 5A and 5B and then answer the question that follows.

Text 5A – Poem

我像一片離開大樹的葉子
飄落到海的那一邊。
雖然到處鳥語花香
可是我看不見也聽不見。
為了父母和孩子
每日早起晚睡
遊走在飯館、工廠之間。
父母得不到陪伴
怎麼能“養兒防老”﹖
子女不懂“嚴父出孝子”的苦心
我喊他也喊。
孤獨與無助纏繞在腦海
我不知道我是誰
我也不知道該怎麼辦‥‥‥

纏繞　haunting

Text 5B – Newspaper article

最近本社區有四位 近年來制作了環保，公益
華人獲得了市 廣告，受到好評。王洋

長頒發的“公民獎”。 先生為本地居民組織了
傳統節日活動和週末野餐

安妮女士為社區中老年 聚會。
人開設做飯、手工藝課
程。劉蘭老師除了教中西 他們為豐富社區生活，
兒童中文外，還為新移民 發揚中華文化做出了貢
開設了心理健康和社會 獻。
福利等講座。李山先生

■ ■ ■

Question 5 continues on page 11
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Question 5 (continued)

5. 根據第 10頁上的兩篇文章，用英文給當地英文報紙寫一篇文章，反映
一些在澳華人面臨的困境，分析並說明改進的方法。字數要求大約
200個英文字。

Based on Text 5A and Text 5B, write an article for the local English newspaper
reflecting on the dilemma faced by some Australian Chinese and analysing the ways
they can improve their situation. Write approximately 200 words in ENGLISH.

10

End of Question 5
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Question 6 (12 marks)

READ Text 6 and then answer the question that follows.

Text 6 – Newspaper article

“隔代撫養”

隔代撫養”，是由祖輩照顧、教育孩子。由於工作和經濟
條件的限制，很多父母不能將孩子帶在身邊，把他們留給
老人撫養教育。調查顯示，在我國城鎮有近五成的孩子處
在這種環境中。這個問題還沒有引起政府和社會的重視。

據調查農村隔代撫養對兒童成長有以下不良影響：

（一）祖輩深受傳統思想束縛，使這些兒童缺少接受先進
知識的機會，所以跟不上社會發展。

（二）過分的溺愛使他們產生“自我中心”意識，比較自私、
任性。

（三）親子感情隔閡，使孩子和父母難以溝通。

（四）過分保護影響了他們的獨立能力和自信心及個性
發展，造成了交往能力低下。

Question 6 continues on page 13
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Question 6 (continued)

6. 根據第 12頁的報道，給《中國當代父母》雜誌寫一篇報導，對文中涉及
的現象進行分析，並建議如何避免其產生的弊端。字數要求大約 180
個漢字。

Write a report for a magazine called Parenting in Today’s China. In your report, reflect
on the phenomenon discussed in the newspaper article on page 12 and suggest how
to avoid the disadvantages caused by this phenomenon. Write approximately
180 characters in CHINESE.

12

End of Section 1
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Section 2: Creating texts in Chinese (25 marks)

Instructions to Students

1. Allow approximately 45 minutes for Section 2.

2. You must answer ONE question in CHINESE.

3. Write your answer in this booklet using black or blue pen. Space is provided for you to make notes.

4. Write your student/registration number and the centre number (if required) on the front cover of
this booklet.

5. This question booklet will be collected at the end of the examination.



– 2 –

You may make notes in this space.

Total marks – 25 marks

Attempt either Question 7 or Question 8

In your answer you will be assessed on how well you:

• demonstrate the relevance of information and ideas

• write text appropriate to audience, context and purpose

• structure and sequence information and ideas

• demonstrate control of a range of language structures and vocabulary in Chinese

Answer ONE of the following questions. Write approximately 300 characters in CHINESE.

7. 在中國，最近有一位老人在路上摔倒了，但是沒有人幫助他。有人認為這反映
了在社會上尊重他人這一傳統價值已經改變了。給當地中文報紙寫一封信，
談談這一變化。

In China recently, when an elderly man fell on the road, no-one stopped to help him. Some say
this represents a change in the traditional value of respect for others. Write a letter to a local
Chinese newspaper, reflecting on this change.

OR

8. 在一個學生交流活動中，你看到一條“洋為中用”的標語。給當地中文報寫一封
信，說明中澳不同文化背景的人如何理解這種理念。

While on a student exchange program in China, you noticed the slogan, ‘Use foreign ideas and
skills to benefit Chinese society.’ Write a letter to a local Chinese newspaper, reflecting on how
this slogan might be viewed by both a Chinese and an Australian audience.
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